تناولت الرسالة دراسة تاريخ الجيش الإيراني في العهد القاجاري 1796-1925 وقد دللت المعلومات الواردة فيها بان الجيش الإيراني كان ضحية للتنافس الدبلوماسي والعسكري الأوربي وللمعاهدات الاستعمارية التي انعكس تأثيراها على تطور الجيش الإيراني كما أثبتت الحروب التي خاضها الجيش الإيراني وبما لا يقل الشك بأنه ضعيف ومتخلف من الناحية العسكرية لذا ركز المسئولون الإيرانيون على الإصلاح العسكري من خلال الإفادة من المدربين والمعلمين الأوربيين الا أن تجربتهم بأت بالفشل بسبب المعوقات الداخلية والخارجية وقامت بعض المحاولات لإصلاح الجيش الإيراني إلا أنها لم تؤدي الى تغيرات مهمة لأنها كانت مرتبطة بحياة الأشخاص فهي تبرز اثناء طهور هم وتختفي إثناء موتهم وتين لنا ان الجيش الايراني في العهد القاجاري كان من ناحية المؤسسات والملابس والتعليم والتدريب يعتمد على أنواع عدة ولم يكن له شكل موحد ففي أي فترة زمنية من العهد القاجاري كان يتم تأسيس وحدة عسكرية يتم تدريبها تحت أشراف عدد من الضباط والمستشارين الأجانب وبعد مدة من الزمن يتم تسريحها وإنهاء خدماتها وقد استمر هذا الوضع حتى القلاب شباط 1921 حينما قام رضا خان بتو حيد تشكيلات الجيش الإيراني و تشكيل جيش موحد.

## **Abstract**

This reseowch studied the history of Iramion military in the era of gajar 1796-1925 in spite of the information that we have Iranion military was victim of the diplomatic conflicts and military of Europe and the treaty that revise the effaction on the develop of Iranian military, howereri as it prove the wars that the Iranian army faeed and there is no doubt it weak and undeveloped so that the Iranian bosses focused on retreated military. Through out the Europe trainers and teachers as a result their experience faild because the inside and outside problems and they male some tries to rebuilt the Iranian army and they are didn't gave acceptable result. because its connected with people and life and its appears when they show and when die out with them and appeared for as that the Iranian army in the era of kajary was from the facilities and clothes and education the training depend on different types and its do not have formal form in any time was of kajary, was built military unit train under hand of forign officers and advisers after while they retire and this situation continue until fedrow 1921 when Rada kan united the Iranian army and built unted army.